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Biographical Note

Jay P. McCloskey was born in Bangor, Maine on M&@h1947 to Eleanor (McCarthy) and
Frank McCloskey. He grew up in Bangor, attendimgh@lic schools, graduating in 1965. Mr.
McCloskey went to the University of Maine at Orogoaduating in 1971. At the same time, he
served one term in the Maine State Legislature alde did extensive work on the Maine Labor
Oral History Project, where he interviewed key playin the Maine labor movement. That
collection is at the University of Maine in Oronble worked on George Mitchell’s
gubernatorial campaign, and then attended the Wsityeof Maine School of Law in Portland,
Maine. He graduated in 1977. He became actiVegislative work, working for Senator
Muskie and Senator Hathaway. He returned to Baafjer Senator Hathaway lost his bid for
reelection and practiced law. He then served asstsst United States Attorney for thirteen
years before being appointed United States AttohyeRill Clinton in 1992. At the time of this
interview, he had been in that position for eighans.

Scope and Content Note
Interview includes discussions of: Maine Labor drigtory; Ben Dorsky; Bangor, Maine

history; the east and west sides of Bangor; paliiltvolvement at UMO during Vietnam;
significance of the labor movement; serving in khene House from 1971 to 1973; Irish



influence in Bangor; driving Ed Muskie in 1976; Muesss Washington staff in 1976; Muskie’s
strength as a speaker; Muskie’s relationship wigrstaff; attending UMO with Steve Muskie;
Muskie at the Fryeburg Fair during a rainstorm; Mesnecdotes; working for Bill Hathaway;
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Jay McCloskey: ... through the Maine AFL-CIO to do an oral higtof labor in the state of
Maine. And for about a year | guess, it's a lomgetiago, but about a year | went around and did
oral interviews with early time labor leaders; pleopho were there when the labor movement
started in Maine, and talked to people. | remenabguny who was sort of there when they began
the unions in the paper companies, paper indusiny the carpenter’s union and the
longshoremen union. And all that material was @ddld and is now in the northeast archives of
Folklore and Oral History at the University of Majrso | did actually... And | was the senior in,
well actually | was older than you because youwag into college, right? See, | was a senior
in college when | did that, so.

Greg Beam: You know, | heard about that project. | intevvezl Chick O’Leary and he told me
about that project.

JM: Yeah, yeah, he was working on that, well he,Jwaswvorked for Ben Dorsky who was
sort of “Mr. Labor” in Maine. And so Chick workech@etting the grant, and then | essentially,
along with a guy who now still is with the labor wement, can’t remember Ken’s last name for
some reason, but he helped me do that. It wasintaesting work.

GB: And who did you interview, who did you in patlar interview?

JM: You know, I'd have to go back, you know, thatsathirty years ago, so -

GB: Oh yeah, so you don’'t remember any names.

JM: Well, Ben Dorsky obviously. Ben was the londe&d president of the labor union, the
AFL-CIO in American history | think. And we intemived him at length. My family had known
him for years, in fact he had worked for my fatfara short period of time. And so Ben and...
Ben had a vice president, Harold Norton who haadhla@eund for forty or fifty years in the labor
movement at the time. And both of them are, digdestime ago but, so they had been, you
know. And they knew all the big names in labor, ¥oow, John L. Lewis and all those people,
SO it was pretty interesting.

GB: Yeah, and Ben Dorsky was president for, witatyftwo years?

JM: Yeah, forty or fifty years, | know it's beerlang time. And he knew all the, you know,
knew all the major national figures, you know, gplmack fifty years so that was pretty
interesting, you know.

GB: All right, well -

JM: Okay, what do you need to know?

GB: Well, I'd like to talk a little bit more abodthat, but we’ll start at the beginning.

JM: Okay, sure.



GB: This is Greg Beam in an interview with Jay Ma€Key in Bangor, Maine. The date is
September 7th, 2000 and it's approximately 11:0@.ATo begin, could you please state your
full name and spell it for the record?

JM: It's Jay, middle initial P., McCloskey, M-C-dégd C-L-O-S-K-E-Y.
GB: And when and where were you born?

JM: | was born in Bangor, Maine on March 20th, 1947

GB: And what are your parents’ names?

JM: My father’'s name, he’s now deceased, was FkéeRloskey, and my mother’'s name is
Eleanor McCloskey. Her maiden name was McCarthy vedis Eleanor McCarthy, and they
were both from Bangor and grew up in Bangor asll di

GB: Isee. And you mentioned that Ben Dorsky hadked for your father, what was his
business?

JM: My father owned a restaurant supply companyrfany years in Bangor. He supplied the
dishes, the plates and other stuff that you seestaurants. And somewhere along the line, Ben
Dorsky worked for him as a salesman and |, quaaKly | don't recall when that was exactly.
But Ben had known my family for many years and Wadked, like | said, had worked for my
dad as a salesman on the road some period ofinoleably during the fifties if | had to guess,
but it might have been in the forties or early,lj@bly forties or fifties. But, and how long he
worked for my dad | guess | can’t really tell yout b know Ben told me several times about
working for my dad and so forth.

GB: Were your parents involved in the Bangor comityusutside of your father’s business?

JM: No, not really. My parents were not activajasts in the community at all. My dad was
a businessman, my mother was a homemaker esseatiaH although my mother at some point
in time went to work and worked as a child protextivorker for about twenty-five years for the
state of Maine. But she didn’t really begin workilwe were in high school. So that’s sort of
my family background.

GB: Isee. And what are your memories of the Bamgonmunity from when you were a
child? Was it a nice place to grow up?

JM: Well, Bangor was a good place to grow up. dswriendly, it was safe; safe environment,
there were a lot of activities for kids. Mostly ragother and | played sports, as a lot of kids do
growing up. There are lakes around, we had a canmglake, and so it was a good place to
grow up and go to school. | went to grammar scio@&angor, | went to high school in Bangor,
ended up going to the University of Maine in Oroang then ultimately went to law school in
Portland.



GB: Isee. Now, now I've heard stories of in tlstpBangor being divided into sort of
distinguishable east and west side, were you awfdteat when you were growing up?

JM: Yeah, oh sure, there were the east side bayshanwest side boys and never the twain
shall meet. It sort of splits down the Kenduskef®ud | actually, up through seventh grade,
lived on the east side, and then we moved to thet side through high school. And my mother
actually moved back to the house she grew up itherast side. And | now live in Bangor with
my family and we’re east-siders. So | don’'t knowane my loyalties lie, but generally I'm very
comfortable on the east side of the city.

GB: | see, now did you perceive any qualitativéedénce in the lifestyle between the two or
was it pretty much just geographic?

JM: No, I think obviously, as a young kid growing, you don’t really think very much about
that, but they’re very similar. | mean there’s ealrdifferences between the east side of Bangor
and the west side of Bangor. As any every commuhédre are different neighborhoods, there
are neighborhoods where more affluent people Incgethen there are neighborhoods that are
middle class, and then neighborhoods where peapl# dave the same economic advantage as
others. So that’s pretty typical in any city, an@§or’s no different from that.

GB: |see. Were there any ethnic divisions whemwere growing up in the city?

JM: Well | don’'t know that they were ethnic divie® there were ethnic locations. Bangor
was a heavily Irish community, there was a heawshIpopulation growing up, which is not so
apparent these days. Bangor’s always had a vbranti and good sized Jewish community, and
still does. And then, that was certainly what ticed perhaps more than anything and, you
know, it obviously has a strong Protestant popoitioo. But there was a Jew-, Jewish
neighborhoods and there were locations in thevditgre there was a strong Irish background,
and that is not so much true any longer. But badke fifties and in the early sixties that was
the case in Bangor. And obviously, reading histtimgt was probably even truer back in the
early 1900s.

GB: Isee. Now what sort of values, political, ishaeligious or personal values did you
develop through grammar school and high school?

JM:  Well my family is of Irish ancestry on both mother and my father’s side, and so there
was always that sort of strong Irish backgrounawgng up. | went to Catholic schools, both for
grammar school and high school, and so there wsa®ag element in that regard, and developed
the values that those, that sort of backgroundgbrirguess, so to speak, and, but | think that's
pretty typical, | guess.

GB: Sure, and so | imagine you went to John Bajugith School?
JM: | wentto St. John’s and then, initially fomgtmar school, and then when | was in eighth

grade | went over, we moved over to the west sada fshort period of time and | went to St.
Mary’s. And then | went to John Bapst for four y@and graduated in 1965. And at the time that



the boys at Bapst were taught by the Severian Brstand the girls, who were on the other side
of the school, were taught by the Sisters of Mercy.

GB: | see. So you went to the University of Maim@®aono after graduating from high school,
and was that just a matter of it was the closds@¢ or?

JM: | think that's, that’s true to some extentwHs also the most affordable. My family at
that period of time there was- my sister got sic# there were a lot of medical expenses
associated with that, and so | really never gaaertiuch thought of going anyplace else. And
so |, after high school | went to the University.

GB: | see, and what were your academic interestslirge?

JM:  Well, | didn't really have too many academiteirests to begin with. Having a good time
probably was the most important thing. | might #aat during my time at the university | did
live at home. | was able to commute obviously. r@re a short distance from Bangor and,
again, economically that made it very affordables | recall, the tuition when | started the
University of Maine was something like either twanklred dollars a year or two hundred dollars
a semester, so it was very cheap in the late sigbenpared to now. So, but when | started the
university | thought | was going to be a doctort §oon discovered that | had no, no inclination
towards the science and quickly changed my miret afsemester of sort of doing science
programs and so, and studied international affaimsh is a four-year program, and became
involved in politics essentially going through Ooon

GB: I see. And so you developed a real interepbilitics and in current events, | imagine?

JM: Well, of course during that time, from ‘65 @0, ‘73, the Vietnam War was very active,
and so generally it was not unusual for kids ineg# to be politically active or to be politically
interested, because of the times. And there v&iag department at Orono in the political
science department, and so | developed an interestitics and academic political science
matters and history and so forth, and that’s theerd took.

GB: Isee. And | imagine the war must have beegriags concern to you as a young man
eligible for the draft.

JM: Yeah, no question about it. Everybody in aglevas concerned about that at the time,
and | was very active, or reasonably active invétets regarding the war because there were
teach-ins and courses on Vietnam. And one ofdhelters at the university, Bud Schoenberger,
was a wonderful teacher and led a lot of studemiendhe road to consider the war effort, and to
make up their own mind as to, you know, whetheras a politically good idea for the United
States to be in Vietham. So as a normal colleggesit during the time, | took those things
under consideration.

GB: Isee. And now, when, did they still have thedent deferment, the deferments when you
were...?



JM: They had student deferment when | initially wienschool but then changed that. |
actually got called into the selective servicealeta physical. | didn’t pass initially, for,
unbeknownst to me | had a hernia and, which wagexital because my brother had had it at
birth | guess, or shortly after. And so that irlifianade me ineligible for the draft. And then,
evidently it somehow healed itself. And | got cdlleack and was going to be drafted, but then
they went to the numbering system and | receiviedjla number. And | don’t know whether |
would have ever been drafted, but it was obviatethb numbering system, and the luck of the
draw.

GB: |Isee, | see. And so that was while you wereoilege that you participated in that oral
history project @nintelligible phrase)?

JM: Well, my last year at the University | had dksd to run for the house of representatives,
state house of representatives, and | was lookingiork. 1 worked all through college, | had to
work to support myself. | essentially paid for myn education. Although it wasn’t expensive
at the time, the wages were also relatively lowl 8ssentially paid for all my own education
and so | was working all the time during the timeent to the university.

And my last year at the university, and going deraf graduated, | was able to work on a grant
from the Maine Endowment on the Arts and Humanitiesugh the AFL-CIO to conduct an
oral history of the early days of labor in MainendAso for approximately about a year | went
around the state and interviewed people like BersBoand others about the early days of the
labor movement in Maine. | can remember talkingeople in the carpentry union, people in
the paper maker union, the paper industry, andbtigshoremen; people who were in their
eighties and nineties at the time, and who had bestrumental in beginning the labor
movement in Maine in those various industries aheérs. That was thirty years ago, so | don't,
| haven'’t really sort of refreshed my recollectibut it was a very interesting project. And that
oral history is presently housed at the Universitiylaine at the northeast archives of Folklore
and Oral History. So those recollections of thesthearly days in the labor movement are
preserved on tape at the university.

GB: [Isee. Now did you already have, or did trexhpps stir up in you, an interest in
organized labor?

JM: Well, you know, it obviously caused me to r@adt about the labor movement. | had
done that in history courses while | was at theversity, and it gave me sort of a first hand
feeling and understanding of the difficulties of fabor movement in those early days. That
things that we sort of take for granted now. Uniages, and union benefits, and union rights,
were not easily earned when you talk to those megping back to the early nineteen hundreds
in terms of how vacations were fought for, and thlaén you first started working in the paper
industry there were no vacations. And if you weck son’t bother coming back the next day.
And bring the boss or your supervisor a jug of Weysor whatever on Friday so that you'll have
your job on Monday. And those sorts of things waetty much standard fare in some locations
and in some industries and, at least accordingaaecollections of these people who were there
sort of when it started. And so it was a veryrieséing project. | learned a lot and found the
information to be very interesting.



GB: Probably gave you the sense that labor movehshaccomplished quite a bit.

JM: Well that obviously. And | suppose that’s tlengral direction of society anyway in
almost any area, to improve. But some of thogagghthat we take for granted like vacations, in
some industries had to be fought for. And cert@iogbe paid a price to earn those benefits. And
they, and those fights obviously go on today, | mieere’s a, as we talk there are strikes being
contemplated and people out on strike to make thaitethey get the benefits that they believe
they deserve as a result of the work they do, ante drankly, the profits the companies are
making. So it's an ongoing battle. But it was vangresting to see how difficult it was and how
tough times were for some of those people in thly @mneteen hundreds. It just wasn't quite so
easy as we have it now.

GB: I see. Now, did this have an impact on youital philosophies, or did you have
political ideas pretty firmly ingrained in you?

JM:  Well, I, you know, | don’'t know, | mean. | ttkralmost anything you do helps you
develop a philosophy of life and it’s, you knowhdven’t bothered to analyze that sort of why
ultimately | believe as | do. But it certainly had impact on me, and as any life experience
might, any job you might have causes you to go domaroad versus another, and so it was an
interesting experience.

GB: I see, all right, so after graduation of codlefid you go immediately to law school?

JM: No, I ran for the legislature in my last yearcollege and served. | was one of five
members of the house of representatives, stateeladuspresentatives from Bangor from 1971
to ‘73. And it was interesting at that time thltfie members of the Maine legislature from
Bangor were Irish. There was myself, there waslEMurray, a woman by the name of Dottie
Doyle, a gentleman by the name of Ray Curan, anthan man by the name of Ed Kelleher.
And we all represented Bangor in the legislatungl, lathink we were known as the Irish mafia.

GB: Now, was that just a strange anomaly, or doesply something about the voting in
Bangor?

JM: 1think at the time there was a strong Iristiu@nce in Bangor and there were, | mean |
think it was, you know, obviously to some extenttghhance. But Ray Curan and Ed Kelleher
had been in the legislature for some period of tifrank Murray was also a next-door neighbor.
He and | decided to run for the legislature, ngetber, but we both were relatively young. | was
twenty-one | think, and Frank hadn’t even turnedrty-one when he was elected. He had to
wait some additional time before he could get swornecause he was so young. And then
Dottie Doyle had been in Bangor for a relativelpiiperiod of time and she got elected. So it
just, it was happenstance to some extent but Wwstdhat there was a strong Irish population in
Bangor that obviously supported the Irish. So weevable to send five people of that
background to the legislature.

GB: Now I imagine that would have been a somewhanting task, as a twenty-one year old



going into the state legislature?

JM:  Well, it's more daunting looking back on it th& was looking forward. As a young
person you think you know more than you do, obvigusut it was interesting. And it

obviously, like anything in life one thing leadsanother and it sort of convinced me that going
to law school was a good idea and ultimately Itdat. It developed relationships and
friendships which resulted in other jobs down thad and other friendships that lasted thirty
years of time. So it was a formative time in mg Jiho question about it.

GB: Sure, all right. Now, at law school, did yoyanyour time at law school?

JM:  Well, | wasn't, | wasn’t the best student iwlachool and didn’t find school itself all that
exciting. I've enjoyed the practice of law andt bohool, law school itself wasn't a great time
for me. 1, again, worked all the way through lasti@ol and usually held one or two jobs while |
was going to school. And so | got through obviously | was happy to be done when | got
done, it wasn't the, it wasn't a great experiencemuch more enjoyed going to undergraduate
school and the courses in undergraduate school thdrin studying the courses at law school.

GB: | see, and you graduated law school when, 19767
JM: Nineteen seventy, let's see, nineteen sevagtyt-ethink.
GB: Eighty.

JM: Yeah, after | finished the legislature | aclpahn for the state senate and lost in ‘72 in a
very close race to another Irishman actually, Jobr who was running as a Republican, and
who was president of one of Maine’s largest corfiona. And he ended up beating me by a
percentage point or two, a few hundred votes. thén went off to work in Europe for a year
or so and came back in 1974 | think and went takvweor George Mitchell’'s campaign for
governor. And after he lost, essentially, | wenlaiw school. So | didn’t go to law school until
1975 | think, and graduated in ‘78, and then wdhtooWashington to work for Bill Hathaway
who was in the United States senate. So | workehdo Washington for a year or so before |
came back and started practicing law in Bangor.

GB: Allright, I'll ask -

JM: | might mention that in 1976, while | was imiachool, | worked for Ed Muskie.

GB: What were you doing for Ed Muskie?

JM: Well I was working in his Washington office thg the summer, and did a variety of
things down there during that time. And then whenwas running a campaign actually in 1976
against Bob Monks, and in the fall | spent a lotimle working in the campaign, and driving him

and Jane Muskie around to various events, camgsignts.

GB: Sure, so, okay so you, what did you do in hesWhgton office during the summer?



JM: Well | was essentially a, more or less, a sunmintern. | did correspondence and did
other things, either researching a particular paddegislation to some extent, or whatever | was
asked to do. Sometimes | was asked to drive SeNatskie to the airport, which everybody got
a kick out of because | didn't know Washington vessil. So | think they thought it a joke to
send me off with Muskie to see if | could find thieport. And it didn’t please him too much but
everybody else thought it was funny. Not me, whasdriving him, but. And then that summer,
he was being considered for vice president by Jir@awter, and so many of the people in the
office went to the convention in New York. And | sveelping the, Muskie’s press secretary Bob
Rose sort of handle the press events at the Detiocoavention in New York in the summer of
‘76.

GB: Now I've heard that those conventions are Vegtic times, is that a -?

JM: Well that’s true. | mean, obviously, you knas,a young person it was exciting, it was
interesting to see. It was interesting to work with national media to some extent, even though
it was sort of in a minor role as an assistant tskile’s press secretary, so to speak. But it was
interesting, and obviously the fact that Muskie Wwaig considered made it even more
interesting. And so it was an interesting timerfar personally.

GB: Now, besides Bob Rose, with whom did you wankMuskie’s staff?

JM: Well, I'm trying to recall at the time who wégere. | think Charlie Micoleau was
Muskie’s administrative assistant. | think LeonliBjs was working for Muskie as head of the
sub committee on the environment if | recall cotlgedut Leon Billings worked for Muskie at
the time. Bob Rose was the press secretary. k thater Kyros was there, Peter Kyros, Jr. was
an aide to Muskie at the time, and he was in thieeof There was a woman by the name of
Anita -

GB: Jensen.

JM: Jensen, who had been a long time Muskie emplapd then went to work for Mitchell
ultimately, she worked in the office. I'm trying think of other people.

GB: Perhaps Jane Cabot?

JM: 1think Jane was there, yes. And I’'m sureoifiynentioned other names | might recall but
I, again, it was thirty years, almost thirty yeago and | don’t, I'm trying to think of who else.
Larry Benoit | think was working for Congressmanry at the time and went to work for
Muskie later on.

GB: Isee. Now, was there a strong rapport amahgsstaff and also with the senator?
JM:  Well, you know, | think there certainly wasagpport among the staff. | don’t know that

there was a whole lot of rapport, if that's whatiygbcall it, with Senator Muskie himself.
Obviously people admired him, but he wouldn't,estdt as | saw it at the time, you wouldn’t



consider yourself buddy-buddy with Senator Muskay know. You clearly were somebody
working for him and he would ask you to do varithisgs, but it wasn’t as if you considered
him an equal. And obviously rightly so, but th&atenship clearly was one of the senator and
staff people. And obviously Muskie was close is twvn fashion with people like Charlie
Micoleau and [Leon] Billings and so forth, but thevasn’t sort of a lot of personal warmth
exchanged between, as | saw it anyway, betweeinpgtaple and Muskie. Although I think
Muskie had strong feelings about people, | wouldnggest that he didn’t but. And ultimately
had affection for people even though he, | thirdt fpeople of that generation weren'’t apt to
show it as people today.

But there was a rapport among staff people andageort was “What's Muskie going to be like
today?” You know, “We've got to all stand togetloemwe’re all going to fall together. He’s
going to come looking for your head or mine so weadter be here together.” So | think that
was sort of the attitude. But it was, it wasntipyknow, it wasn’t anything that a lot of
senatorial staffs didn’t feel, so, that's what tqeved when | worked down there for the short
time that | did and seeing Muskie and on the cagmp#ail.

GB: I see, now, what were your impressions of #reasor from whatever personal encounters
you had with him, perhaps working in the officedoiving him?

JM:  Well, you know, | mean Senator Muskie was aialisly very talented tremendous
speaker, highly intelligent, when you had the omoasand | didn’t have it a lot, an occasion to
be in a meeting with him. He obviously was the ge® guy in the room, and usually asked the
most incisive and important questions. And not gsvaecause he was the one supposed to have
the information, because oftentimes it would bey goght be, you were supposed to be
providing information to him, but his questions wedlways the best. And so as a young person
at the time, it was just terribly impressive to taesee him in action and to be close enough to
see how he did things and how he handled peoplé¢hamgls, and how he could give a
extemporaneous speech that was so moving on oo¢asimetimes very long. But so it was a
very exciting opportunity for me to be able to waevkh him, and could see him campaigning
and see him work in the senate and so forth. #astinteresting to me and made a strong
impression on me.

And actually prior to going to work for Muskie in&8hington that summer | had, when | was
running for the state senate in 1972, | had appleaith Muskie on the stage at several
campaign events here in the Bangor area. And itimtagesting to be on the stage with Muskie,
having Muskie speak either before or after you, wed trying to get up and follow him. You
really felt very awkward and unsure of yourselfd anot very good at what you were trying to do
in terms of public speaking when you had Muskie yfvau had to follow or precede. But it was
an interesting, interesting opportunity for me, &edbviously was one of the best at what he
was doing.

GB: Now you mentioned his obvious intelligence @aling with other people. | may be
trying, forgive me if I'm trying your memory a li too much here, but do you remember any
particular instances in which that was demonstfated



JM:  Well, you know, | can't, it'’s just an overathpression that | have going back that many
years, and sometimes it's hard to if you don’t hawgpecific recollection, to sort of differentiate
between seeing him as a staff member, seeing hiemWwtvas campaigning either for the house
of representatives or the state senate and heneasmt, or seeing him generally as a citizen
when he was on television or in the national mediat | don’t think there’s any question that,
obviously there’s no question that Muskie was hightelligent and. | just recall in staff
meetings and so forth the questions he would aslemes, many times there were no answers
for, or we hadn’t gotten the answers for him. Astalff people would be worried about that
when they were ready to meet with him because kheyw Muskie would be asking very
difficult questions, and it really kind of was, ligss, good training for being a lawyer, and for
answering a judge’s questions, to have seen tkatgiace with Muskie.

GB: Sure, and | imagine you were expected by Mutkiend out the answers very quickly.

JM: Oh, obviously. And | wasn’t in the position whd was primarily responding to anything
that he would ask. Usually there’d be some otkaras aide, so | was sort of, was able to enjoy
the exchange as opposed to being on the hot sestofniie time. | do recall however, being on
the hot seat when | was taking him to the airpartie first time, and | had no clue about where
the airport was in Washington. And Charlie Micalea whoever sent me on this errand to
bring Muskie to the airport knew | had no clue. Arttdink everybody enjoyed pretty much a
chuckle because Muskie clearly didn’'t enjoy beingeh to the airport by somebody who didn’t
know how to get there. But, you know, | made rbtigh and actually said to him at the time,
“Well if you want to drive senator I'd be happydet out here.” He said, “Oh no, no, no, it's not
your fault, it's those, my schedulers, they do,tthigy’ve done this to me before, they think this
is funny.” So it wasn't as if Muskie didn’t knowhat was going on. So then he would
obviously tell me where to go, what street to take.

GB: Inthose sorts of one-on-one encounters didpe® up or have any more personal
conversations with you, or did he still keep itwbusiness-like?

JM: Mostly it was very business-like, | think, withuskie. Obviously he would ask you a
guestion or two, a personal question or two frametto time. But it was mostly business. Or
you, when | was driving him on campaign appearait€& we would talk the campaign, or he
would ask me about Bob Monks and what | thoughhaw he was doing and so forth, or those
sorts of conversations. But it wasn't really adbpersonal exchanges. | mean | was a young kid
at the time obviously and Muskie was, you knowhimsixties at the time | think, and | was in

my twenties. So it wasn't as if we were contempges and so you wouldn’t expect that kind of
exchange would take place.

GB: Now when he asked you your opinion on, questalmout Bob Monks and his campaigns,
did you give him very candid answers or were yory yadicious about how you answered?

JM: No I was, | think, because | wasn't sort offos permanent staff and I, at the time | was
driving him around the campaign | was going to &lool. | wasn’t worried about keeping a
job or anything, so I'd essentially tell him whahbught, and | think he appreciated that. | think
one of the things | noticed about Senator Muskis that while he might give you hell from



time to time, if you sort of stood up and stood iyground and told him what you thought, he
appreciated that and would actually treat you witire respect if he thought you were sort of
giving him the business. So | decided that’s havwould approach him and respond to him, and
that's what | did. Not that he asked me any gdégéitult questions. But | always gave him what
| really thought was the case, and would tell hilratM thought about a particular issue or how |
thought he ought to respond. Not that he realligised that information a lot from me but when
you’re driving, say, from Lewiston to Fryeburg, whiis about a two-hour drive and so forth,
you obviously have an opportunity to exchange siftegmation with him, and so | always
gave him the benefit of what | thought at the tin@bviously he was smart enough to filter that
through the knowledge that | was only twenty-fiigenty-seven at the time, or whatever | was.
So I’'m not sure he gave it a lot of weight anywiaiyt.

GB: Let's see, hold on one second, let me fliptépe over.

End of Sde A
SdeB

GB: Yeah, see, I've heard very mixed stories on Mawgkie responded to criticism. So you
would say it was your general impression that he agpreciative?

JM: Well, I mean you wouldn’t, or you wouldn’t, meuldn’t thank you at all and would
actually sort of, might be gruff in responding tmuy But | think if you could sort of read

between the lines, and you were, had the temerisptt of stand up to him in some respects and
not necessarily agree with him if you didn’t thisd, and give him the benefit of your views. |
think you could tell the, in terms of how he resged, and how he might respond to you the next
time, that he appreciated that in the sense thegdpected you more. And that was not only true
with me, because it wasn't as if | was having aofanteraction of that kind with him, but you
could see it with regard to other people in théceftvho were interacting with him. | mean

Leon Billings was well known for being able to sfaup to Muskie one way or another and |
think Muskie appreciated that and respected Ledm@&s because of it. But it wasn't always
easy because Muskie was a very, very strong pdisoaad obviously had the skills of a

debater. And so it wasn’t sort of easy to stand ywaund with him sometimes. But I think if

you did then he respected that.

GB: [Isee. Now I've found personally that somesmeople respond negatively to criticism
because they are taking it to heart. And do yonktktiiat may have been the case with Muskie,
that he actually did respect people’s opinionsthatls why perhaps he was -?

JM:  Well, I don't know, I, it's hard to know, | sppse that's speculation. But, you know, |
think anybody who’s a politician who says they’ia,rthey don’t care whether they’re criticized
or not, is really inaccurate. Politicians, likeyhndy else, don't like to be criticized. They like
people to agree with their point of view, and tlikg to be praised in the media as opposed to
being criticized and Muskie was no different. Bot on the other hand I think Muskie was
obviously intelligent enough, and was mature endogippreciate opinions on the other side.
And | think ultimately he found that it was betterget advice that he might not agree with, or
opinions that he might not agree with, and he migittfollow that advice but he would have the



benefit of that particular point of view. And inyrimited experience with him, as | saw him
deal with other people, | would believe that hem#itely appreciated somebody being forthright
and standing up to him and not necessarily simgitgeing with him because of Muskie’s rough
exterior, his tough approach to things. So that mg judgment watching him and watching
people interact with Muskie.

And | decided that in the limited capacity thatdwld interact with him that | would sort of just
say my own mind, and, whether he liked it or natdAagain it wasn’t on any great policy issues
because | wasn'’t in that capacity with him. Bédund that at least as | perceived his interaction
with me he respected that. | can recall driving home one night at about twelve-thirty. He
was bone tired, this was on the campaign trail.d¥een up and going to different locations,
factories and so forth, from about five-thirty etmorning. And | had been driving him for

quite a while that fall, and he was running agabBab Monks. And as he got out of the car, you
know, almost fell out of the car, he was so tidéavas pitch dark, Jane was waiting for him on
the, inside the door. He turned to me and saidptGught, Bob.” And | said, “Good night
Jake.” Oh no, he said to me, “Good night, Jaked’ @bviously my name is Jay, and | said,
“Good night, Bob.” And he, | don’t know what he wd have done if it had been in the middle
of the day, but he was so tired he just kind okkmbaround back at me and kind of gave me a
small smile. So, you know, | had just decided thétst of all | didn’t really depend on him for
any employment at the time and so | was just gtonmgspond to him as | would to anybody else
to the extent that | could. And | found, at least perceived his interaction with me, that that
was effective.

GB: Oh, that’s funny, that’s funny. All right, nosd you say that you had also driven Jane
Muskie some?

JM: | had driven Jane, not as much as | did Sematskie, but | drove her some, too, as |
recall that summer. And she was a, is a tremenperson and | liked her a lot, enjoyed taking
her places.

GB: Did you get an impression or get to view theaiyic between the Muskies?

JM: Oh well | did a little bit. It's kind of int@sting in, from where | sit now. | remember
Jane Muskie sort of describ-, her describing toometime in the car about her relationship with
Ed Muskie. And | think, my recollection is she tofe that she was about thirteen years younger
than Senator Muskie, and described to me aboutdm@wmet Muskie and a lot about her family
at the time. And to me at the time it seemed ilikeas a tremendous gap in age between Jane
Muskie and Ed Muskie.

GB: It was thirteen years, when they met he wasytone and she was eighteen.

JM: Well, it's kind of interesting, yeah, she tote that. It turns out as things have a tendency
to do, that when | got married not all that lon@ dgut back about ten years ago, | married a
woman who's thirteen years younger than | am. $o3brt of interesting thinking back about
those discussions with Jane Muskie and now beingedao somebody who is, that has the
same age difference as they did. But she didwsisevery open with me, not knowing her all



that well or all that long, although, | mean | hadt her many times, because | had been a
candidate and been active in Democratic politicséveral years at that point. And Maine is a
small state, and unlike a lot of other places, gcwally get to meet people like Muskie and
senators and governors and so forth, where thditrbynot true in a bigger state. So it's not as
if I didn’t know her at all, but | certainly wasrctose to her. But she was very open and, with
me, and obviously was much more of a conversatsirthian her husband was. Just generally
when you were driving her someplace or were talkiniger, she would talk to you as a, sort of
as a regular person, discuss regular things with yand she often, she would describe her
family and we would have discussions about, youknehatever the topic of the day was and
about. | went to school with Steve Muskie so he lakiiew each other, and we went to Orono
together. So it was a very pleasant time driviagdround. But she did describe her interaction
with Ed from time to time.

GB: How well did you know Steve Muskie, were yoieffids or were you just kind of
acquaintancesufintelligible phrase)?

JM: Well, no, we knew each other. | won't say lsvedose friends with him, but he and | had
a mutual friend that we were both very close ta sm| knew Steve reasonably well. Not that
we did a lot of things together but | knew, you no would describe him as somebody | knew
reasonably well.

GB: Isee, | see. And what was he like personalign you knew him?

JM: Well obviously he was the son of a famous sereatd, you know, he was trying to
develop his own persona, so to speak, and, you khewlid walk in his own path. | got to give
him credit, he, again, being much more mature daermow, looking back at it, Steve Muskie
really was able, and probably because his fathdrite and his mother let him, but he was able
to sort of do what he thought was right. And hendidecessarily have to go in to politics or law
or whatever that his father did. And sometime$$h#ot always easy as the oldest child, but
Steve was a tremendous fellow, really.

GB: So would you say you definitely got the sersg he was his own person?

JM: Oh, no question about it, no question abouAitd | think from what | know about their
interactions and so forth, | think the senator apgated that, understood it, and respected Steve
for it. Again, it's, | don’t want to leave the imgssion that | was all that close to either Steve,
obviously the Muskie family, but | was around thenough to sort of see some of that
interaction and -

GB: To develop impressions about...

JM: Yeah, develop impressions about that relatipnsAnd, you know, | did have

discussions with Jane about the family, and | k&¢ewe enough, and saw him at school enough,
and thereafter at various events to see how hdaj@atinto his own person. It's not easy for
somebody in the sort of motion of somebody of ssighificance as Ed Muskie, you know.

That's why you have appreciation for people likeeSka Clinton and the difficulties that those



people have because of the parents’ life, you know.

GB: Isee. Allright, now, after you worked for Btliskie you came to work for Bill
Hathaway?

JM: Yeah, after, | might want to tell you aboutstbne other incident on the campaign trail
that was pretty funny.

GB: Oh, please do.

JM: 1, Muskie and, we had stayed in Lewiston andweee supposed to go to the Fryeburg
Fair the next day. And we got up and it was papurain and Muskie had me call, | think Larry
Benoit was working for him at the time, but | carémember who was doing the scheduling and
that | was discussing this with. But they insistieatt despite the fact that there was going totbe, i
was going to clearly rain all day that there’d ety thousand people at the Fryeburg Fair.
Muskie had me call at least three or four timesrggy'Do | need to go to this event? It's raining
out, how can there be that many people at a fatdawr fair, when it's raining?” But the people
running the campaign said, “Yeah, you got to godlieAnd | got to give Muskie credit. Even
though he had obviously been through many campaigtie time, he went along. And we
went to the Fryeburg Fair. And there were twentugand people there but it was pouring rain
and it was all mud, and he was not happy. And agdone to several different stops, so when
we got to the Fryeburg Fair we were supposed tim g@arious locations in the fair and do
various things, and this had all obviously beed tait on a piece of paper. And Muskie was
complaining bitterly to me during this whole timteat the “bastards” who did his scheduling
hadn’t left any time for lunch. And he was rightyas pretty hungry myself, and ultimately we
got something to eat. But we tromped through theripg rain for several hours up in Fryeburg.

And then, as | recall now that | think about ithink it was Mike Aube who’s now the mayor of
Bangor, who was working for him, doing schedulimgtbe campaign. And he kept saying
“Where’s Aube? | want to talk to him.” And | satt/ell Senator, | think he’s going to be at
this dance in Biddeford,” that we were, it wast &dithe last event of the day and it was like, by
the time we got to this dance it was ten o’clockight, nine- thirty at night. And he was tired,
and he was not happy about the schedule that dag,teough we’d seen a lot of people. He
was absolutely bone tired, but he was looking fakeMAube who was supposed to be at this
dance, to give Mike a piece of his mind. And ascame into the auditorium | saw Mike across
the auditorium floor, Muskie saw him too, and oficse people would come up to see Muskie,
but Muskie was looking for Aube and would go dowre@nd of the auditorium sort of heading
towards Michael. Michael would go down the nextrwr. And so Muskie was chasing
Michael as quick as he could around the auditoriener did get to him that night. But, and
it's probably a good thing for Michael. Michael kmé&e was looking for him and was, as
Muskie would go down one side of the auditorium el would go down the other so he
always stayed kitty corner to Muskie and Muskieldmever get to him. And so it was a pretty
funny incident looking back on it. But if he colddve gotten Michael that night | think he
would have strangled him.

GB: Oh, that's funny, that's funny.



JM: Yeah, so. And | think those are the sort afidisithat happen on a campaign generally
speaking, but -

GB: If you can think of any other stories at anynp&id love to hear about them- these little
vignettes are great.

JM: Yeah, right, there’s a couple of them.
GB: Allright, okay, so Bill Hathaway, how did ymome to work for him?

JM: Well after | finished law school in ‘78 | thinkwas, maybe it was the end of ‘77 now that
| think about it. But in any event | went to work\Washington as a staff aide on foreign affairs
for Bill Hathaway, and worked in Washington for hiar a little over a year. The next election
cycle he lost to Bill Cohen and | after that caraekbto Bangor to practice law.

GB: Isee. So that sounds like it was a more kgusggnificant post that you had with Bill
Hathaway?

JM: Oh yeah, no question about it. Yeah, | was boattraditional legislative aide doing
mostly foreign affairs and defense matters for Baithaway for about a year. And that was
enjoyable, and | spent a year down in Washingtonglihat. Came back at the end of the
campaign to sort of do some advance work for attrdyp Hathaway was doing in Bangor here
with Jimmy Carter coming in to raise some moneyHathaway’s campaign and develop some
support, or try to give him some help on the camgpdnat ultimately didn't succeed. But |
came, | was in Washington for about a year and thwards the middle or the end of, about the
middle of October of 1978 | guess it would be, meaback and did some advance work on the,
for Jimmy Carter coming to Bangor. And then whaathaway lost the election, | went back to
Washington for a month or so, but then came badkame to practice law.

GB: Isee. Now, besides the difference in youitps was it different working for Bill
Hathaway than for Ed Muskie, was he a different sbemployer?

JM: Oh, Bill Hathaway is in some respects was edsie/ork for in that he was just a very
friendly guy, wasn’t really all that demanding. Ahdad a much more sort of informal
relationship with him than you would with Senatouskie. And that was generally true. | mean
the Muskie staff and the Hathaway staff worked weejl together and worked on a lot of issues
together obviously for Maine. But the relationshgitween staff people on the Hathaway staff
and the Muskie staff clearly were different in terof their interaction with the two senators.

GB: |see, | see.

JM: Bill Hathaway, very smart guy, | don’t thinkthie same level as Muskie based upon what
| saw. But a lot of people in Washington, a lobtfer senators and staff people would do things
for Bill Hathaway simply because he was a very fugay. They liked him, they liked his
personality. He was voted | think several timethasmost well- liked senator. And so you



would get things done on the Hathaway staff becatlser senators liked Bill Hathaway.
GB: Most well-liked senator in the country?

JM: Inthe senate -

GB: Inthe entire senate?

JM: Inthe United States Senate, yeah.

GB: Wow.

JM: And Muskie just was, | think, as | perceivedagain, as a young person at the time, that
other senators on the Hill had tremendous respe@&édnator Muskie. And he would get things
done by virtue of the fact that he had the bes ttiat his negotiation and articulation of policy
reasons to do something was the best, and would&soin people over by the dint of his
intelligence and his argument. Where Bill Hathawastainly was a smart, a very smart guy, but
he got things done a lot of times because pedgae Ihim so well. And that he was easy going
and he was always telling a joke, always tellingkee. He had more jokes. In fact, we would sit
around, the staff people, on Friday and make upgplty to make up jokes for him to tell either
in speeches or whatever. And he always would improvthem tremendously. But we’d sort of
give him some foundation to work with. But Bill tiaway a lot of times would get things done
based on the fact that people liked Bill Hathawagt ould want to do a favor for him. And
Muskie | think certainly had close friends in trenate, but really often got things done by virtue
of the fact that he had the best idea.

GB: Do you recall any of the jokes that Bill Hatletold? Can't think?
JM: No, |-
GB: Not off the top of your head?

JM: That's twenty-five years ago, you know. Andoin’t tell jokes very well anyway. But
Hathaway was always a very good jokester, very geod. He could really tell a joke, and he
was one of those people who could remember a thdysées. He always had a joke for some
occasion. And he was also very witty, quick ongand stuff like that.

GB: That’s interesting. Now, did you have the @ioa to work on any major foreign affairs
when you were working for Bill Hathaway?

JM: | think the event that | remember most vividiythat when | was working for him they

took the vote on returning the Panama Canal. Aag tithich passed the senate as | recall by
one vote, and that was a very interesting issue.wuld brief Hathaway on it, wrote papers on
it on both sides, we went to the White House antiwith the president, so that was an issue that
| remember occurred when | was there. The otheveas the sale of F-15 airplanes to Saudi
Arabia which was a very hot political issue obvigu# was strongly opposed by the Jewish



lobby at the time. Hathaway was running for etattias | recall and so that was an issue that |
had a lot of interaction with the senator on. rheenber meeting with him one morning, one
Sunday morning at his house to give him some backyt on it. And ultimately he voted to, for
the airplane sale, as | recall. | think, actuallgay be wrong, | can’t remember what his vote
was, | think he voted for it but I'm not sure, legs you would have to check. But those are the
two issues that stand out in my mind during thestinworked for him.

GB: Now you just missed the crisis in Iran by ab@year.
JM: Yeah, | guess | did, yeah, yeah.
GB: Allright. Okay, now you, and you had also wext for George Mitchell at one point?

JM: Yeah, | worked, in 1974, Mitchell hired me as jpress secretary in his campaign for
governor, which obviously didn’t succeed. And sworked as a press secretary for him for
about a year, a little less than a year | guees; ffanuary of ‘74 approximately | think. No,
because the election was in November so it must baen sometime in ‘73 to the election in
'74. | think the election was in November of ‘7But | worked for George Mitchell for about a
year, and after he lost | went to law school.

GB: Now how did he compare to Muskie and Hathawsagiraemployer and as a person?

JM: Well, my, | had a close relationship with Migthfor several years after working for him,
and it was much more, much closer relationship thead with either Muskie or Hathaway. And
knew, know Mitchell much better than | do either $#ie or Hathaway personally. And
Mitchell was just a tremendous intellect, tremerglparsonality, and you know, in some ways
he’s like Muskie in terms of how smart he is ansldhility to argue and debate and articulate
policy. But his was a much easier personality gbtb interact with and, although Mitchell was
about twelve or thirteen years older than | wasas clearly closer in age to him than | was to
either Hathaway or Muskie. And ended up havingaaoaably close relationship with Mitchell
during the time | was in law school, playing terwigh him, and having dinner with him and so
| know him much better. And actually, he was Udi&tates attorney in 1979 when, and hired
me as an assistant U.S. attorney. So I've knowsrggeMitchell for a much longer time, really,
and much more intimately than | knew either HathaaaMuskie.

GB: And so assistant U.S. attorney, was that jo/hicchell the one you took right after
working for Hathaway, or did yowintelligible phrase)?

JM: No, | came back and practiced law in Bangoratoout a year, a year and a half. And |
was actually thinking of taking a job with the Dugp&Corporation. They had offered me a job.
And George was United States attorney at the tamd,| came over to the office to speak to him
about it, to see what he thought about my goingddk for the Dupont Corporation. He said,
“Well you can have a job in this office if you waifir about a third of the money.” And | ended
up taking that job as an assistant U.S. attornéysaortly thereafter, a few months thereafter, he
became United States District Court judge, andyed on as an assistant U.S. attorney for
thirteen years. And ultimately he became a semnalben Muskie went to the secretary of state’s



job and he then selected me to be United Stateshatt. So it sort of all comes around so to
speak.

GB: George Mitchell selected you?

JM: Yeah, he was a United States senator and dnii@ senator, senior senator of the party
in power selects the person to be the United Stdtemey, recommends to the president that the
president choose this particular person. And heokagously majority leader when he chose me
as the United States attorney, sent my name overesident Clinton who accepted it and sent
my name to the senate for confirmation, so.

GB: Isee. Now, what had, what had, | guess, techpbu about the position as assistant U.S.
attorney, as opposed to taking the much more Iwergbsition at Dupont?

JM:  Well, first of all working for Senator MitchelGeorge Mitchell, it's something that
interested me. | had worked with him in the cargpdor governor, had known him quite well
and considered him a friend. And just working @®orge Mitchell was a great opportunity to
work with somebody who was as good a lawyer as hee’s just a tremendous trial lawyer, and
a tremendous lawyer. And a job as an assistantdtk@ney generally speaking, assistant U.S.
attorneys are perceived as excellent litigatord,afdhe peak of the trial profession in some
respects because you get to try so many casegmificance in federal court. And so | thought it
was an opportunity to become a trial lawyer thatilo’t obviously come again perhaps if |
didn’t take it, so | decided to take that job. Adidn’t think I'd be in there for thirteen years. |
thought I'd have it two or three or four years, armumber of cases and go back to private
practice, but as it turned out | loved the job dedided to stay.

GB: And so now you've been the U.S. attorney fgheyears?
JM: Eight years, yeah.

GB: Wow, wow. Now that's one of the very few prsitial appointments in the state, isn’t
it?

JM: It's one of the, you know, premier appointmdniguld say. It's the chief federal law
enforcement officer of the state of Maine, it'sragpdential appointment, senate confirmation
and so forth. So there are not a whole lot of tHod®e handed out here in a state the size of
Maine. And so | consider myself very fortunaténttve been chosen and to have been here for
eight years.

GB: |see. Have you litigated any particularlyewobrthy cases that kind of stand out in your
mind over the years?

JM: Well, you know, I've done everything from doff leash at Acadia National Park, to
international drug smuggling cases, to white cattame and violent crime and so forth. So I've
done, I've now been in the office twenty years’se Hone just about every kind of federal
criminal case and civil case that you can thinksof,



GB: Now how many prosecutors are there actualthenoffice now?

JM: Well, it's interesting, when | started, wasddiby George Mitchell there were four
assistant U.S. attorneys. We now have twenty-twenty-one or twenty-two assistant U.S.
attorneys so the office has grown substantiallhetwenty years that I've been in the office.

GB: Well, what's prompted that growth? Is thererencrime?

JM: Well, | think the nature of crime has changéf’re doing the type of cases that we
didn’t necessarily do when | first came in, andeesiglly doing more of them so we’re doing...
When | started there wasn’t much, not many casasvimg large scale drug importations, or
drug smuggling, or drug distributions, and now ftilsa very significant portion of the office’s
work. The, if we had a case involving about a heddhousand dollars in 1980 that would have
been a significant case, a very significant caghigoffice. Last year we did a case involving a
fraud of fifteen million dollars. So the whole net of federal prosecution, | think, across the
country has changed and has grown, so. In 1988 there about, | think, approximately two
thousand assistant U.S. attorneys, there are nout akx thousand in the country. So, the
responsibility of the U.S. attorney’s office havewgn substantially over the last twenty years.

GB: | see. Now does the fact that Maine has a@natiborder with Canada cause there to be
more federal cases?

JM: Well, that's a component of our case load, s&seolving illegal immigrants or illegal
people trying to get into our borders, or into state that are not supposed to be here. Whether
it's Canadians or Mexicans who come up, down thino@gnada or whatever. But, and there are
some international smuggling issues, drugs and garess the border that we do. But | don’t
know, that’s not a major portion of our case loéidnay, we may do about, that maybe
constitutes ten percent of our cases or somethng,

| mean there are some big cases that occur aslla@éthe border. | recall one now that you'd
sort of asked me about it, where, I'm trying tanthof the individual’s name. But he was one of
the major drug figures out of Colombia who wasmadlieg to smuggle a large amount of cocaine
from Canada into Maine, and was sending his pefsmloa up to Canada, up in to New
Brunswick. They got arrested and he was planmonge¢ak them out of jail by force, and then
developed a conspiracy of people who flew in froalo@hbia. Were using Maine as a staging
ground, had all kinds of false documents and passpad guns and so forth. And eventually
that got broken up and | prosecuted as, | think$ an assistant U.S. attorney at the time as
opposed to U.S. attorney. But in any event, ttawedhe sort of cases that can result as a result
of the international border with Canada.

GB: Wow, wow.
JM: Yeah, I'm trying to think of, he was eventugtiyt in jail in Colombia and shot in jail.

But he was probably the best known drug smuggléreatime. I’'m sure you’d recognize the
name but | can't recall it off the top of my head.



GB: Sure, oh wow, that’s fascinating, so it mustdseinating work.
JM: Yeah, it's interesting work.

GB: These high profile crimes.

JM: Very high profile cases.

GB: Allright, | just have a couple more questidmsvrap up. There was someone | forgot to
ask you about, I'm not sure how you might have kndwn, but do you know George Limberis
at all?

JM: 1 know George, in fact just saw him on theettrgesterday. He was a well known lawyer
when [ first started practicing law. And he usedl¢oa lot of workers comp cases, and when |
first started practicing here in Bangor, in privatactice, | would call him from time to time to,
just to sort of pick his brain as to how to apploagarticular sort of case. And he practiced
many, many years here in Bangor and | think heisadnow, but | happened to see him on the
street. And | knew he knew Muskie going back mangny years.

GB: Sure, so you knew him through the legal commy@ni

JM: 1 knew him, and I, of course | grew up in Bango | knew him socially. My family knew
him, they were friends essentially, not close filiebut, you know, Bangor’'s a small community
so. You know, | would know almost anybody that Mieskteracted with in Bangor. Because |
essentially grew up in Bangor, my parents grewrupangor, but you know, Ed Stern and
George Limberis and those sort of people | wouldvkipersonally.

GB: Isee. Oh, also | found it interesting tha thS. attorney’s office is stationed in Bangor.

JM: Well, we have, there are two offices, U.S.maieg’s. The major office is in Portland. So
there are federal, there’s a federal court in Baagal there’s one in Portland. And the
headquarters of the U.S. attorney’s office is ditua Portland. And | have I think six United
States attorneys here and about fourteen or fifte®ortland, and | go back and forth. | chose
to stay in Bangor and work out of this U.S. attgreeffice because | grew up here, but | go
down to Portland every week. And having been inatfiee for twenty years I’'m able to do that

in terms of knowing what's going on, being ablertanage the office from Bangor as opposed to
being in Portland.

GB: Sure, and | suppose those two stations malsegenthe geographic distribution in
Maine.

JM: Right, right.

GB: Isee. Allright, and having lived in Bangor &0 long, over the decades have you
observed any changes in the community economioal§pcially?



JM: Well, you know, there are obviously been changéne of the good things about Bangor
is that it doesn’t change too quickly | guess, aybe it's a bad thing, but it hasn’t changed a
great deal. Obviously the composition of the dammt has changed fairly dramatically in the
early sixties because of urban renewal. They torendsome of the major landmarks
unfortunately that | grew up with as a kid; citylhthe opera house over in Exchange Street.
There are many buildings, the great loss of the st&tion that was in perfectly good condition
they tore down, and now there’s a small strip rtr@re that has no significance. So that
probably is the primary sort of change in termshef composition, architectural composition of
the city as | knew it as a kid. And unfortunatelgmyg of those buildings have been torn down.
Some of them still remain, but that’s really thgg@na@hange. Other than that you've got the
mall, sort of the standard large scale mall thatBangor, but for the most part everything else
is the same.

GB: |see, | see.
JM: So, it's not like Portland, you know, which ldsanged so much over the last thirty years.
GB: Become sort of the commercial hub.

JM: Right, it's more like a sort of a mini Bostoiithvall the upscale people angh{ntelligible
word).

GB: Even the names of the streets are taken frostoRo

JM: Right, right, | mean I, that’s one of the reasd decided to stay in Bangor, | mean,
there’s some great things about Portland, buttldesided that | sort of like the small town
approach, the more traditional Maine approach tRantland is really a suburb of Boston in a lot
of respects. And with the train now connectingsloortly connecting, it will be more so, you
know. You won’'t see much difference. Like somepde say there are better, more and better
restaurants in Portland than there are in BostmnAdl right. Thank you very much.

GB: All right, well thank you very much for youne, | appreciate it.
JM: And good luck at the University of Chicagosi#i great school and - . . .
(Taping stopped and then resumed.)

JM: ... President Ford, and he wanted to getraopalack-cleaned, grey slacks to wear late
that afternoon so we stopped at the cleaners odiritle in Augusta and he said to me something
like, “Well | guess I'd better take them in if | wato get these done in the afternoon.” And so
he went in. | can’t remember whether he told me tiiexactly how | knew this, maybe | went

in after him, but the woman, he asked the woman,“€zan | get these slacks done because I've
got to be with President Ford, who’s coming thigafoon.” And she said, “Well | think we can
accomplish that now, and what’'s the name on th&®; she had no idea who Ed Muskie was,
you know, and of course he’s an imposing figure yloas wouldn’t think anybody would ever



forget or that everybody would know him, but shd ha idea who he was.

But it’s also interesting to note at the time ttzatd again | don’t really recall how | knew this,
he might have said it, or maybe Jane said somethinge at some point in time, but he had two
pairs of grey slacks and a blue blazer. I'm ngirsgaahe didn’t have a couple of suits but, you
know, for many, many years Ed Muskie didn’t maketaf money. | mean the life of a public
official was not highly compensated. And he hdarge family, a family of five kids as | recall.
And so he didn’t have a lot of extra money. Anthdan you sort of think about a guy as
talented as Muskie was and how much money he ¢@aud made if he wanted to, and he spent
all those years in public service in some respictise economic detriment of his family and of
himself.

Obviously at the end of his life he made a sigaificamount of money. But it sort of dawned on
me when | went into the cleaners with him. Andihkhl must have gone back to pick up the
pants that he was going to wear that afternoon kyowv, that he wasn’t making a lot of money,
you know. And it's an interesting aspect of thablehpublic service life of his that today we see
a lot of politicians, people in public office whesentially went out and made their millions, and
then become, want the fame of a public officialdAmant to gratify their ego, essentially, as
public officers.

But somebody like Muskie had worked for so manyryed essentially very little money, and
that had an impact on him and it had an impactisfamily. He didn’t, he, you know, he
obviously, Muskie had a very nice house in Kenné&lthat he was able to purchase, and he had
a nice house in Washington. But he didn’'t have melse in between. There were a lot of
things that people in his position, that peopleiassthat somebody is United States senator,
who is as impressive and well thought of as somgltikd Muskie would have no problem with
money, would have a significant amount of monegop®e just assume that somehow it
happens.

GB: They imagine he’s a Kennedy heir or something.

JM: Yeah, right, and that was not the case andkpow. It really says, | think, volumes
about Muskie and his dedication to public servarg] his wanting to essentially move the ball
forward in terms of public policy, that he madedadinancial sacrifices for so many years, so.

GB: Well, that’s very interesting.

End of Interview
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